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Nyomtatott és online sajtó 
 

Elhunyt a székelyudvarhelyi kollégiumi tragédia kórházban ápolt áldozata 
2024. január 9. – MTI, Krónika, maszol.ro, szekelyhon.ro, Bihari Napló 

Elhunyt egy marosvásárhelyi kórházban kedden a székelyudvarhelyi Tamási Áron Gimnázium 

részben leomlott diákotthonának súlyos sérüléseket szenvedett áldozata - közölte az Agerpres 

hírügynökséggel a Maros megyei klinikai sürgősségi kórház szóvivője. Mariana Negoita 

elmondta: a lány - akinek állapota a december 18-i szerencsétlenség óta válságos volt - helyi 

idő szerint 15.30 órakor hunyt el a kórházban. "A marosvásárhelyi orvosok minden tőlük 

telhetőt megtettek, hogy megmentsék" - mondta a szóvivő. A lány a harmadik áldozat volt, akit 

kimentettek a tűzoltók a falomlás romjai alól. Eszméletlen állapotban volt, de a 

mentőorvosoknak sikerült újjáéleszteniük, válságos állapota miatt viszont a marosvásárhelyi 

intenzív osztályra kellett szállítani. A helyi sajtó szerint a Segesvár melletti Fehéregyházáról 

származó 17 éves lányt mesterséges kómában tartották, miután a tragédiában leállt a szíve és 

gerincsérülést szenvedett. Az orvosok mindig visszafogottan nyilatkoztak a felépülési 

esélyeiről. 

 

Forró Krisztián a Duray-emléktábla avatásán: építsünk elődeink munkásságára! 
2024. január 9. – felvidek.ma  

Forró Krisztián, a Magyar Szövetség országos elnöke, köztársaságielnök-jelöltje a január 8-ai, 

Duray Miklóst ábrázoló komáromi táblaavatáson elhangzott beszédében elődeink tiszteletére, 

az összetartás fontosságára és a 2024-ben a felvidéki magyarokra váró kihívásokra, 

megmérettetésekre figyelmeztetett. Leszögezte: minden közösség annyit ér, amennyire képes 

nagyjait megbecsülni, tisztelni, munkásságát megőrizni. Örömét, egyúttal háláját fejezte ki a 

szervezők felé, akiknek köszönhetően ezentúl Komáromban is egy tábla emlékeztet Duray 

Miklósra, aki – mint mondta – olyan ember volt, akire fel lehetett nézni és aki irányt tudott 

mutatni. „Továbbment mindannyiunknál és ezért többet is látott, többet tett mindannyiunknál 

és ezért nem egyszer bűnhődnie kellett. Helyt állt a közösségért, helytállt a magyarokért és 

ahogy ő maga mondta, a helytállás mindig bűnhődést hoz maga után. Őt is büntették. 

Büntették, pedig értünk tett ifjúsági szervezet, jogvédő intézet, vagy épp pártvezetőként” – 

fogalmazott. Forró Krisztián kihangsúlyozta, amikor kellett, Duray hátra is tudott lépni. 

                   
A házasság „előszobája”: a Székelyföldön a legmagasabb az élettársi 

kapcsolatban élők aránya Romániában  
2024. január 9. – Krónika, szekelyhon.ro 

Romániában a Székelyföldön a legmagasabb az élettársi kapcsolatban élők aránya – írta 

kedden a Hotnews hírportál az Országos Statisztikai Intézet (INS) adatai alapján. Az országos 

első Kovászna megye, ahol a 11 évesnél idősebb lányok és nők 6,67 százaléka él élettársi 
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https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/elhunyt-a-szekelyudvarhelyi-kollegiumi-tragedia-korhazban-apolt-aldozata
https://felvidek.ma/2024/01/forro-krisztian-a-duray-emlektabla-avatasan-epitsunk-elodeink-munkassagara/
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Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. január 10. 

. 

 

kapcsolatban. A dobogóra két Duna melléki megye fér még fel, Călărași és Giurgiu, 6,09, illtve 

5,77 százalékkal. A negyedik helyen Hargita áll 5,67 százalékkal. Kovászna megyében a 2022-

es népszámláláskor a magyar lakosság részaránya 71,8 százalék, Hargita megyében pedig 85,7 

százalék volt. Maros megye szintén az élboly tagja, a hetedik helyen áll 5,17 százalékkal. Az INS 

életkori bontású adataiból kiderül, hogy az élettársi kapcsolat leginkább a 20 és 29 év közti 

fiatal felnőttekre jellemző, gyakorisága 50 év fölött meredeken csökken. A Hotnews által 

megszólaltatott szakértők szerint az élettársi kapcsolat Romániában nem a házastársi 

kapcsolat alternatívájaként jelenik meg, hanem „előszobájának” tekinthető, egy korábbi 

életszakaszra jellemző. 

 

Borboly Csaba bevállalná az ötödik mandátumot is  
2024. január 9. – szekelyhon.ro 

Szívesen vállalna egy újabb, immáron ötödik mandátumot Hargita Megye Tanácsának élén 

Borboly Csaba – derült ki a megyei tanács által fenntartott Hargita Népe napilap keddi 

terjedelmes interjújából. A 2024-es választási kampányra fókuszáló kétoldalas interjút közölt 

a megyei lap Borboly Csabával, aki a sikereit hosszasan sorolva tekintett vissza az elmúlt 

időszakra. Majd egy riporteri kérdésre válaszolva („Mikor dől el a tanácselnöki jelöltség sorsa 

(…)? Korábbi nyilatkozataiban ugyanis nem titkolta, hogy újra indulni fog a megyei tanács 

elnöki tisztségéért.”) Borboly a következőt nyilatkozta: „Szeptemberben lesznek az 

önkormányzati választások, nyár végén pedig a jelöltállítási folyamatnak le kell zárulnia. A 

szövetségen belül még korai bármit is mondani a kihívókkal kapcsolatban, de az nem titok, 

hogy mandátumot vállalnák, hiszen több olyan projekt van, amit valószínűleg az elkövetkező 

években sikeresen le lehetne zárni az élet számos területén, és ezeket mindenképp folytatni 

szeretném a csapattal együtt.”  

 

Felgyülemlett indulatok, sérelmek a júniusi választások előtt  
2024. január 9. – maszol.ro 

A romániai pártrendszer jellegét és a magyar érdekérvényesítés lehetőségeit, keretrendszerét 

is teljesen megváltoztathatja, ha a román politikai életben elfogadható pártként, koalíciós 

partnerként vagy akár külső támogatóként jelenhet meg a parlamenti választások után a 

Románok Egyesüléséért Szövetség (AUR) - véli Illyés Gergely politikai elemző. A budapesti 

Nemzetpolitikai Kutatóintézet székelyudvarhelyi munkatársát a választási „szuperév” tétjeiről 

az RMDSZ esélyeiről és Ciolacu jövőjéről is kérdezték. Illyés Gergely szerint a George Simion 

vezette párt megpróbálja elrejteni, hogy vezetői közül sokan szélsőséges nézeteket vallanak a 

Romániában élő magyarok és azok jogai kapcsán és valószínűleg radikális átalakításokat 

vinnének véghez a magyar közösség tagjainak jelenlegi jogállásában. 
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Bántalmazással vádolt munkatársa elindítja a Parászka Boróka elleni rágalmazási 

pert 
2024. január 9. – Krónika 

Elindítja a rágalmazási és erkölcsi kártérítési pert Parászka Boróka újságíró ellen Kiss Dénes, 

mindezt maga a Marosvásárhelyi Rádió munkatársa jelentette be közösségi oldalán. Kiss Dénes 

közölte, tíz éven át elnézően viselte el, miket ír róla nyilvános oldalakon gyerekei, felesége, volt 

és leendő interjúalanyok szeme láttára a kolléganője. „Meglökdöstél", „nekem estél", 

,,ütlegeltél", „veréssel fenyegettél", „megtámadtál", „fizikailag agresszáltál”, „megfenyegettél 

szóban", „7 éve zaklatsz", ,,#metoo", és mindezt a munkahelyén, mert máshol nem 

találkozunk” – sorolta posztjában a Marosvásárhelyi Rádió szerkesztője. Hozzátette, „lejárató, 

hitelrontó, mocskolódó kirohanásaiért, hamis vádjaiért” elindítja a rágalmazási és erkölcsi 

kártérítési pert Parászka Boróka ellen, amelynek fejleményeiről tájékoztatni fogja a romániai 

és magyarországi sajtót.  

 

Fáklyás felvonulással emlékeztek Nagyenyeden a 175 évvel ezelőtti vérengzésről 
2024. január 9. – maszol.ro 

Száznál is többen gyűltek össze Nagyennyeden, hogy méltó módon emlékezzenek a város 

legnagyobb tragédiájára. Mint ismeretes, az 1849. január 8- ról 9-re virradó éjjelen valóságos 

vérfürdőt rendeztek a védtelen városra rárontó Avram Iancu seregei; közel 800 gyermeket, 

asszonyt, idős embert gyilkoltak le brutális kegyetlenséggel, de sokan menekülés közben 

fagytak halálra, így az áldozatok száma jóval nagyobb lett. Egyes történészek szerint 

megközelítette az ezret. A mócok az épületeknek, templomoknak sem kegyelmeztek, a város 

szinte teljes egészében leégett. A megrázó esemény azóta is felkavarja nem csak az enyedieket, 

hanem azokat is, akiknek valamilyen kötődésük van Enyedhez, így más településekről is 

érkeztek résztvevők az eseményre. 

 

Kampuszt építenek az egykori sepsiszentgyörgyi „tyúkfarm” helyén  
2024. január 9. – szekelyhon.ro 

Kiváló hírt közölt a kolozsvári Babeş–Bolyai Tudományegyetem: a tanügyminisztérium által 

támogatott projekt keretében duális oktatást lehetővé tévő kampuszok létrehozásában vesz 

részt Resicabányán, Kolozsváron és Sepsiszentgyörgyön. A székelyföldi városban premierként 

magyar nyelven is indítanak képzéseket. A projekt részeként mindhárom kampusz egyenként 

mintegy 21 millió euró támogatásban részesül. A cél olyan központok (előadótermek, modern 

eszközökkel felszerelt laboratóriumok, bentlakások, diákétkezdék, sporttermek, 

kikapcsolódásra alkalmas terek stb.) kialakítása, amelyek iskolások és egyetemi hallgatók 

számára egyaránt megteremtik a duális oktatáshoz szükséges feltételeket. „Az európai 

realitásokhoz kapcsolódó, valós oktatási innovációt tesznek lehetővé ezek a projektek, amelyek 

ugyanakkor a helyi közösségek igényeit is szolgálják” – nyilatkozta Markó Bálint egyetemi 

tanár, a BBTE kihelyezett tagozataiért és a nem hagyományos oktatásért felelős rektor-

helyettese, aki többek között a sepsiszentgyörgyi duális kampusz létrehozatalánál is 

bábáskodik.  
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Egyre több állam vezeti ki a jogrendjéből a kisebbségek identitásának 

megőrzését garantáló rendelkezéseket 
2024. január 9. – felvidek.ma  

2023 nem a nemzeti és etnikai kisebbségek éve volt, és várhatóan 2024 sem lesz az. A nemzeti 

kisebbségek már egy ideje politikai értelemben defenzívában vannak; Európában is egyre több 

állam vezeti ki a jogrendjéből a kisebbségek identitásának megőrzését garantáló 

rendelkezéseket. Amíg az 1990-es években számos előrelépés történt ezen a területen, 

napjainkban visszalépésekről tudunk beszámolni. A folyamatot jelentős mértékben 

felgyorsította az éppen átalakuló világrend, illetve az orosz–ukrán háború. Az elmúlt években 

megfigyelhető volt a nemzeti és etnikai kisebbségek helyzetének „biztonságiasítása”, vagyis a 

biztonságpolitikai szempontok megjelenése a kisebbségekről szóló szakmai diskurzusban, 

valamint a nemzeti kisebbségek biztonságpolitikai tényezőként való láttatása politikai 

szereplők által, háttérbe szorítva a kérdés emberi jogi vetületét. 

 

Tizenhét év után alakult újjá a Csemadok Kőhidgyarmaton 
2024. január 9. – felvidek.ma  

Kőhidgyarmaton megjelent egy lelkes csapat, amelynek tagjai szükségét érezték, hogy a 

Csemadok újra összetartó erővé váljon a községben. 2023. december 29-én tartotta 

(újra)alakuló ülését a Csemadok Kőhidgyarmati Alapszervezete. Tizenhét év nagy idő egy 

szervezet életében, főleg ha az tétlenségre van ítélve. Azonban ez az idő sem tudta 

végérvényesen lezárni e nagy múltú szervezet életútját, mert megjelent egy lelkes csapat, 

amelynek tagjai szükségét érezték, hogy a Csemadok újra összetartó erővé váljon a községben, 

ahogy úgy mint régen, összekovácsolja az itt élő embereket kulturális, közművelődési, 

társadalmi téren is. A helyi óvoda kultúrtermében megtartott ülésen mintegy harminc személy 

vált aktív részesévé az újjáalakuló szervezetnek, de a jelentkezés azóta is folyamatosan zajlik. 

Az előkészítő bizottság felállított egy munkatervet a 2024. évre, ami kedvező fogadtatásban 

részesült. Ez tartalmaz egy sokrétű kulturális csomagot, helytörténeti előadásokat, valamint 

nemzeti ünnepeink közösségi megélését. 

 

Eugen Szabó: Sikeres, bár bonyolult és nehéz évet zárt Párkány 
2024. január 9. – Új Szó  

Rendkívül sikeres, de egyben bonyolult és nehéz évet zárt Párkány Eugen Szabó polgármester 

szerint. A legnagyobb sikernek azt tartja, hogy sikerült maradéktalanul ellátni az 

önkormányzat összes feladatát. „A tervezéskor kiderült, hogy nem lesz elegendő pénz 

mindenre. Számos takarékoskodási intézkedés és a megoldáskeresés jellemezte az évet” – 

összegezte a polgármester. Fejlesztésre közel 4 millió eurót költött tavaly a város, a pénz java 

pályázatokból és támogatásokból származott. Játszótér és pihenőpark épült a Bartók utcán, a 

Szövetkezeti soron és Teraszok II lakótelepen, az Ady Endre alapiskolában pedig atlétikai 
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https://felvidek.ma/2024/01/egyre-tobb-allam-vezeti-ki-a-jogrendjebol-a-kisebbsegek-identitasanak-megorzeset-garantalo-rendelkezeseket/
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https://ujszo.com/regio/eugen-szabo-sikeres-bar-bonyolult-es-nehez-evet-zart-parkany
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pálya. A város komposztáló telepet épített és modernizálta a hulladékgyűjtő udvart. „Emellett 

eszközöket vásároltunk, a járművek és gépek a hulladékgazdálkodást javítják” – mondta Eugen 

Szabó. Továbbá az egész régió számára hasznos a Párkány és Helemba között megépült 

kerékpárút. 

 

Létrehozzák a Szlovákiai Magyar Önkormányzati Társulást 
2024. január 9. – Új Szó  

„Magunkért, újra“ címmel emlékkonferenciát és önkormányzati találkozót tartottak a Tiszti 

Pavilonban a Komáromi Nagygyűlés 30. évfordulója alkalmából. A több mint 250 résztvevő 

elfogadott egy közös nyilatkozatot, amelyben többek között az áll, hogy létrehozzák a Szlovákiai 

Magyar Önkormányzati Társulást.Az eseményt a Csallóközi Falvak és Városok Társulása 

(CSFVT), a Szövetség a Közös Célokért (SZAKC) és a Pro Civis Polgári Társulás (PCPT) 

szervezte a meghívott közéleti, önkormányzati és civil szereplők részvételével. Közvetlenül a 

Komáromban 1994. január 8-án tartott 3500 fős nagygyűlésre vonatkoztatták a Tiszti Pavilon 

dísztermében megtartott találkozót. „Meggyőződésünk, hogy tisztelettel kell adóznunk 

elődjeink akkori, 30 évvel ezelőtti bátor lépése előtt. Feladatunk a visszatekintés, az elmúlt 

harminc év tanulságainak levonása, és az olyan értékek megfogalmazása, amelyekkel 

önkormányzataink, intézményeink a 21. században azonosulni tudnak közösségi jogaink 

hosszútávú biztosítása érdekében. 

Ismét elhalasztották a horgosi határátkelőnél végzett munkálatok határidejét: Az 

új dátum szeptember 30. 
2023. január 9. – Vajma.info 

A horgosi határátkelőhely felújítására és bővítésére vonatkozó közbeszerzési szerződés 

legutóbbi módosításával meghosszabbították a munkálatok határidejét, így az új dátum 2024. 

szeptember 30-a. Ez egy éves késést jelent az elsődleges határidőhöz viszonyítva. Tavaly 

szeptember derekán hosszabbították meg a munkálatok határidejét 30-ról 33 hónapra. Ennek 

oka az volt, hogy további munkálatok elvégzése szükséges a projekt befejezéséhez. „A projekt 

külön feladatai, valamint az építési engedélyhez kapcsolódó projekt változása miatt nem tudja 

elvégezni a kivitelező a szerződésbe foglalt munkát”, áll a szerződés módosításában, amit a 

közbeszerzésekkel foglalkozó portálon közöltek. Az említett két módosítás, vagyis a munkák 

határidejének meghosszabbítása előtt a tavalyi év derekán módosították a szerződést, így a 

munkálatok ára 248,6 millió dinárral megemelkedett. 

 

Az életével tanított 
2024. január 9. – Magyarszo.rs 

Emlékezők, tisztelők, tanítványok gyűltek össze a szabadkai Városházat dísztermében, ahol 

Horváth Emma tanárnő emlékére tartottak gyászülést. Horváth Emma nyolcvannyolc éves 

korában, január negyedikén hunyt el. Kern Imre alpolgármester, a város nevében búcsúzott el: 
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https://ujszo.com/regio/letrehozzak-a-szlovakiai-magyar-onkormanyzati-tarsulast
https://www.vajma.info/cikk/vajdasag/29252/Ismet-elhalasztottak-a-horgosi-hataratkelonel-vegzett-munkalatok-hataridejet-Az-uj-datum-szeptember-30_.html
https://www.vajma.info/cikk/vajdasag/29252/Ismet-elhalasztottak-a-horgosi-hataratkelonel-vegzett-munkalatok-hataridejet-Az-uj-datum-szeptember-30_.html
https://www.magyarszo.rs/vajdasag/szabadka/a.302122/Az-eletevel-tanitott
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– Horváth Emma a tanárnő, a pedagógus, városunk több évtizedes kulturális életének egyik 

fontos mozgatórugója volt. A szabadkai Életjel Csáth Géza Művészetbaráti Köre több mint fél 

évszázada foglal el kiemelkedő helyet Szabadka művészeti életében. A Csáth-kör megálmodója, 

megalapítója, működésének alapköve és éltetője volt Horváth Emma.   
 

Jelesre vizsgáztak jótékonykodásból a vajdaságiak 
2024. január 9. – PannonRTV 

Új munkalehetőség, tüzelőanyag, elektromos kerékpár, táblagép, mobiltelefon és több hónapra 

elegendő étel - ezeket kapták Önöktől azok a szegényebb sorú családok, akiket karácsony előtt 

látogattunk meg és mutattuk be őket. Ma ismét felkerestük a rászorulókat, akik hatalmas 

örömmel és hálával fogadták stábunkat. A Csoknyai családot november végén ismerhették 

meg. Akkor Mária, a nagymama elkeseredve mesélt életükről, a mellőzésekről, most viszont az 

örömtől szöktek könnyek a szemébe. Felhívásunk óta többen keresték fel őket. Főként 

édességet, olajat, cukrot, lisztet, halkonzervet és gyümölcsöket kaptak, valamint a 17 éves lány 

új csizmában kezdheti a második félévet. „Jól esett, de egy kicsit szégyenérzetem van. Az egyik 

ember, aki a csizmát vette a kislánynak azt mondta, hogy amikor kell akkor szóljak és segít. 

Főként az orvosságokba, mert azok nagyon sokba kerülnek. Tegnap a lányom olyan rossz 

állapotba volt, hogy azt hittem a kórházban köt ki.”  
 

Egy igazi sikertörténet 
2024. január 10. – Magyarszo.rs 

A topolyai Juhász Erzsébet Könyvtár tavaly számos sikeres projektet, illetve nagy 

népszerűségnek örvendő programot valósított meg. Erről és az idei tervekről Bednárik Prokec 

Zita igazgatónővel beszélgettünk. – Mivel július elseje óta vagyok a könyvtár megbízott 

igazgatója, ezért ezt az időszakot értékelném. Számos sikertörténetet tudhatunk magunk 

mögött. A Qulto integrált könyvtári rendszer 2020 óta jól működik intézményünkben. 

Kifejlesztettek egy applikációt, amely összeköttetésben áll a könyvtári rendszerrel. Az ingyenes 

alkalmazást, amely a mi könyvtári rendszerünk kiegészítő alkalmazása, az olvasók a 

telefonjukon tudják használni, és a könyvtárban megkapott jelszó segítségével követhetik saját 

olvasói tevékenységüket. Emellett tavaly három topolyai közintézmény, Topolya Község 

Múzeuma, a Juhász Erzsébet Könyvtár, illetve Topolya Község Művelődési Háza sikeresen 

pályázott egy projektre A régi ház címmel. 

              
Sok kritika éri az új mozgósítási törvénytervezetet 
2024. január 9. – Karpat.in.ua, KISZo.net 

Egyelőre nem biztos, hogy jelenlegi formájában szavazásra bocsátják-e a parlamentben a 

kabinet által december 25-én benyújtott új mozgósítási törvénytervezetet. A kijevi 

törvényhozás most bizottsági szinteken tárgyalja a javaslatot. Eddig a nemzetbiztonsági, 

valamint a szociális bizottság is azt javasolta, adják vissza azt a kormánynak, hogy módosítson 
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https://pannonrtv.com/rovatok/tarsadalom/jelesre-vizsgaztak-jotekonykodasbol-vajdasagiak
https://www.magyarszo.rs/vajdasag/topolya/a.302152/Egy-igazi-sikertortenet
https://kiszo.net/2024/01/09/sok-kritika-eri-az-uj-mozgositasi-torvenytervezetet/
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az alkotmányellenes pontokon. Az új törvény értelmében akár tulajdonjogában is 

korlátozhatják azt, aki kibúvót keres a mozgósítás alól. Míg a háború elején tömegesen 

jelentkeztek a hadseregbe az önkéntesek, most, csaknem két évvel az orosz invázió kezdete 

után, változni látszik a közhangulat. Elég ha elolvassuk a közösségi médiafelületeken a drákói 

mozgósítást kommentáló véleményeket. Petro Porosenko volt államfő és Julija Timosenko 

korábbi miniszterelnök is elutasította jelenlegi formájában a javaslatot. 

 

Elhunyt Fodor Géza, kárpátaljai költő 
2024. január 9. – Kárpátalja.ma 

73 éves korában elhunyt Fodor Géza kárpátaljai költő, esszéíró, nyugalmazott pedagógus. A 

költő Dercenben született 1950. október 6-án. Tanulmányait szülőfalujában kezdte, majd 

Munkácson folytatta, ahol 1967-ben érettségizett. Az ungvári területi nyomdánál dolgozott 

1970-től, ugyanebben az évben vették fel az Ungvári Állami Egyetem magyar nyelv és irodalom 

szakára. A 80-as évektől kezdve tanárként tevékenykedik. Fodor Géza első kötete 1987-ben 

debütált Széltükör címmel. Írásait a József Attila Irodalmi Stúdió Lendület rovatában 

jelentette meg a Kárpáti Igaz Szóban. 1988-ban a József Attila Alkotóközösség alapító tagjai 

volt. 1990-ben belépett a Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetségbe. 2002-től az újraindított 

Együtt folyóirat szerkesztőbizottságában tevékenykedett. Elnyerte a Magyar Művészetért Díj 

Kuratóriuma és a Hernádi Porcelángyár Manufaktúra díját. Írásai kárpátaljai, magyarországi, 

szlovákiai és romániai magyar folyóiratokban, antológiákban jelentek meg. 

 

Ukrán parlamenti képviselő: Zelenszkij politikai hulla 
2024. január 10. – MagyarNemzet  

Az eddig ünnepelt hősből lassan pária válik saját hazájában. A humoristából lett botcsinálta 

politikust egyre többen megvetik az országban zajló kegyetlen kényszersorozások miatt, amit a 

nép nyíltan az NKVD és a Gestapo módszereihez hasonlít. A volt belügyminiszter is felszólította 

Zelenszkijt, hogy vallja be: félmillió fő az ukrán veszteségek száma.  Ukrajnában, akárcsak a 

volt Szovjetunió területén, sok dologban nem szabad hinni. Az egyik ilyen a közvélemény-

kutatás. Azt ugyanis Ungvártól Vlagyivosztokig megvásárolják. A gyenge alapokon álló 

demokráciák lényege pedig a manipuláció, zavarosban lehet ugyanis igazán halászni. 

Ukrajnában sincs ez másképp, ahol a hadiállapot miatt lassan két éve (addig csak finomabban) 

be van tiltva a szólásszabadság. Az elemző cégek pedig sorban a legnagyobb népszerűséget 

mérik a humoristából lett népvezérnek, Volodimir Zelenszkij államfőnek. 

 

„Kárpátalján kulturális fajirtás folyik” 
2024. január 10. – Magyar Nemzet 

Pákh Imre, a Munkácsról származó műgyűjtő, amerikai–magyar üzletember szerint 

szülőföldjén a félelem az úr, az ukrán hatalom helyi kiskirályai, a Baloga klán mindent megtesz 

azért, hogy ellehetetlenítse az ott élő magyarságot: leverik a magyar utcatáblákat, szobrokat 

döntenek le, iskolákat foglalnak. Pákh szerint Kijevben sem jobb a helyzet. – Régóta mondom, 

hogy Kárpátalján kulturális fajirtás folyik. Az élet erre sajnos nem akar rácáfolni, éppen 

K
á

rp
á

ta
lj

a
 

https://life.karpat.in.ua/?p=175010&lang=hu
https://magyarnemzet.hu/kulfold/2024/01/ukran-parlamenti-kepviselo-zelenszkij-politikai-hulla
https://magyarnemzet.hu/belfold/2024/01/karpataljan-kulturalis-fajirtas-folyik


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. január 10. 

. 

 

ellenkezőleg, egyre több bizonyítékot szolgáltat – mondta lapunknak Pákh Imre, aki 

Munkácson született és a mai napig ezer szállal kötődik Kárpátaljához, így első kézből kap 

információkat. A híres műgyűjtő szerint most éppen egymás után cserélik le az utcatáblákat 

Munkácson.  

 

Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2024. január 9. – Kossuth Rádió 

 

Siker, hogy megtartották, kudarc, hogy az önkormányzás alapelveit lefektető javaslatokról nem 

szavaztak. A Csallóközi Falvak és Városok Társulása, a Szövetség a Közös Célokért és a Pro Civis 

Polgári Társulás 2024. január 8-án, a komáromi Tiszti Pavilonban emlékkonferenciát és 

önkormányzati találkozót szervezett az 1994. január 8-án tartott komáromi nagygyűlés 30. 

évfordulója alkalmából. A találkozó előtt leleplezték a történelmi nagygyűlés egyik 

kezdeményezőjének, Duray Miklósnak az emléktábláját. 

 

A Székely Nemzeti Tanács által kidolgozott autonómiastatútumot néhány héttel ezelőtt, 

december 20-án terjesztették be - immár ötödször - Románia parlamentje elé. A Kulcsár-Terza 

József egyéni törvénykezdeményezéseként benyújtott tervezet előírja „Kovászna, Hargita és 

részben Maros megye autonómiáját és jogi személyiséggel rendelkező autonóm régióként való 

létrehozását a román államon belül” és meghatározza a Székelyföld régió határait. Az 

autonómiatervezetet sürgősségi eljárásban - érdemi vita nélkül, magyarellenes, gyűlölködő 

bekiabálások kíséretében - utasította el a román képviselőház, majd a szenátus is, december 

utolsó napjaiban (dec. 28-án és 29-én). A folyamatos elutasítás ellenére is van értelme az 

autonómiastatútum újabb beterjesztésének - nyilatkozta Izsák Balázs az SZNT elnöke. 

 

Újra munkálatok zajlanak a székelyudvarhelyi Tamási Áron Gimnázium kollégiumának 

udvarán. Pénteken a gimnáziumba látogatott Potápi Árpád János, Magyarország 

Miniszterelnökségének nemzetpolitikáért felelős államtitkára, aki személyesen is tájékozódott 

a tragédia következményeiről és felmérte, hogy milyen további segítségnyújtásra van szükség. 

Közben a Hargita megyei kormánybiztos kiadott egy közleményt a vizsgálatokról és arról, hogy 

milyen intézkedések szükségesek, hogy biztonságosabbá tegyék az oktatási intézményeket. A 

romok alól harmadikként kimentett diáklány továbbra is kómában van. 

 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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Számítástechnikai fejlesztésekkel segíti a kárpátaljai magyar oktatási hálózatot a magyar 

kormány. Ukrajnában békeidőben sem jutott elég pénz az iskolák fejlesztésére, a háború alatt 

ez a helyzet tovább romlott.  

 

A muzslyai Hófehérke óvodában egy izgalmas programot indítottak a nyár végén az 

óvodapedagógusok és a szülők összefogásának eredményeként. Aztán még az ünnepek előtt 

vendég érkezett az óvodásokhoz, mégpedig dr. Halbritter András a győri Széchenyi István 

Egyetem oktatója, az Iskolakertekért Alapítvány munkatársa. 

 

Vízkeresztkor volt 205 éve annak, hogy az Arad megyei Lippán megszületett Degré Alajos 

ügyvéd és író, forradalmár. A francia és magyar szülők gyermeke az 1848-as márciusi ifjak közé 

tartozott, részt vett a szabadságharc első csatájában. Irodalmi munkássága sem 

elhanyagolható, nem véletlen, hogy az ő nevét vette fel a helyi olvasókör. Degré Alajos nevét és 

munkásságát Czernák Ferenc hozta vissza a köztudatba. 2019-ben a saját költségén gránit 

emléktáblát állíttatott a Degré Alajos szülőháza helyén álló épület falára. A nyugalmazott 

katonatiszt, Czernák Ferenc a maréknyi lippai magyarság kulturális életének a szervezője, a 

magyar öntudat ébren tartója a szórványok szórványának számító Lippán. Ő szervezte meg az 

idei megemlékezést, amit vasárnap tartottak. 


